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Po Týdnu neklidu je na spadnutí další konflikt mezi ministerstvem školství a akademickou obcí.
Univerzitám se nezamlouvají chystané změny v akreditacích.

PRAHA Nově se mají udělovat tzv. institucionální akreditace platné pro celou vysokou školu. Navíc začne každá škola
v podstatě suplovat akreditační komisi a sama sebe bude muset průběžně hodnotit. Jednou za pět let bude obhajovat
akreditaci před nově vzniklou Národní akreditační agenturou. „Školy si samy začnou uvědomovat, že mají velkou
odpovědnost za to, jak budou fungovat,“ řekla LN šéfka akreditační komise Vladimíra Dvořáková.
            Ministerstvo chce docílit toho, aby se na školách přestaly objevovat další a další „trendové“ obory. Současná praxe
je totiž taková, že komise uděluje nebo prodlužuje akreditace jednotlivým studijním oborům. A těch v Česku napočítáme
okolo šesti a půl tisíce.
            „V předešlých letech docházelo k bujení oborů. Změna má být ta, že vysoké školy mají být strategicky řízeny
a mají se vyprofilovat,“ popsal LN Jiří Nantl z ministerstva školství, který reformu připravuje. „Školy budou muset více
přemýšlet. Pokud narazí Národní akreditační agentura na problém a škola ho nevyřeší, ve hře bude existence celé
instituce,“ upozornil Nantl.
            Vysokým školám vadí, že tak zásadní proměnu udělování akreditací popisuje věcný záměr zákona o vysokých
školách jen vágně. Pokud ministrův návrh brzy schválí vláda, začne resort pracovat na podrobném paragrafovém znění.
„Tato část věcného záměru je poznamenaná tím, že je v některých věcech velmi konkrétní. Třeba že Národní akreditační
agentura bude mít odborný aparát, v jehož čele bude stát ředitel – to je detail poměrně evidentní, žemá úřad ředitele. Na
druhou stranu systémové věci jsou tam popsány stručně a bez detailů,“ popsal šéf Studentské komory Rady vysokých
škol Miroslav Jašurek. Sám se účastnil jednání nad podobou vysokoškolské reformy.
            Školy se také obávají, jak moc náročné pro ně bude získat institucionální akreditaci. „Až se začnou hodnotit
školy nově, tak by mohlo dojít k mnoha kolapsům, které by byly nic proti plzeňským právům (těm akreditační komise
navrhla odebrat akreditaci – pozn. red.),“ vyslovil jednu z obav rektor Akademie múzických umění Ivo Mathé. Jinak
ale panuje všeobecná shoda, že změna je nutná. „První krok musí být, že se školy donutí zákonem k tomu, aby měly
vnitřní mechanismy, které by předcházely tomu, že by školám hrozilo odebrání akreditace,“ řekl LN rektor Masarykovy
univerzity Mikuláš Bek. Jeho škola takový mechanismus už zavedla.
            Ministerstvo zároveň počítá s tím, že se změní i obsah toho, co se bude hodnotit. Nyní jsou to spíše věci typu:
kdo je garantem studijních programů, jak učitelé publikují v zahraničí a jaké škola čerpá granty.
            Nově se má hodnocení vztahovat třeba i na to, jestli škola skutečně naučí studenty to, co avizuje. Bude se
zohledňovat i uplatnění absolventů.

***
Jak se udělují akreditace
* Akreditační komise má 21 členů z řad učitelů působících na různých vysokých školách a pět zaměstnanců. Akreditace
uděluje komise oborům, kterých je v Česku kolem 6 500. Zaměřuje se na to, kolika profesory a docenty obor disponuje,
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jestli publikují v zahraničí či zda škola čerpá vědecké granty. * Nově má vzniknout Národní akreditační agentura,
rozhodovat bude o tzv. institucionální akreditaci. Školy budou muset zároveň začít hodnotit sebe samy, mimo jiné budou
muset sepsat profil svého absolventa a agentura pak bude zkoumat, zda odpovídá skutečnosti.


